
Protokół 14/2019
ze spotkania Prezydenta Miasta  Kędzierzyn-Koźle z mieszkańcami osiedla Śródmieście w dniu 18.02.2019 r.

w Domu Kultury „Chemik” przy Al. Jana Pawła II 27.

W  spotkaniu, które rozpoczęło się o godz. 17:00 uczestniczyli:
1)  Prezydent Miasta Kędzierzyn-Koźle – Sabina Nowosielska;
2)  Zastępca Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle – Artur Maruszczak;
3)  Radna Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle – Katarzyna Dysarz;
4) Radna Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle – Ewa Czubek;
5)  Radna Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle –Hanna Białas;
6) Komendant Straży Miejskiej – Aleksy Ptaszyński;
7)  Przedstawiciel Policji – młodszy aspirant Rafał Makusz i starszy sierżant Michał Adamski.

Prezydent Miasta Sabina Nowosielska poinformowała, że każdego roku na przełomie stycznia i lutego spotyka się
mieszkańcami w szesnastu osiedlach, aby wysłuchać z jakimi problemami się borykają, jakie mają uwagi, propozycje
czy sugestie. W toku spotkania Prezydent Miasta Sabina Nowosielska omówiła zagadnienia Budżetu Obywatelskiego w
2019 r.; stanu jakości powietrza w mieście Kędzierzyn-Koźle oraz najistotniejszych inwestycji i remontów na terenie
miasta, w tym osiedla Śródmieście. Udzieliła odpowiedzi na zadane przez mieszkańców pytania dotyczące
funkcjonowania miasta oraz ich osiedla.

I. BUDŻET OBYWATELSKI MIASTA KĘDZIERZYN-KOŹLE W 2019 ROKU.
Prezydent Miasta wskazała, iż w 2015 roku zmieniła podział środków Budżetu Obywatelskiego na korzystny dla
każdego osiedla. W bieżącym roku budżetowym gminy, kwota przypadająca w ramach Budżetu  Obywatelskiego
została zaplanowana w wysokości  ok. 1. 800 000.00 zł, z czego kwota 45.000,00 zł jest stała dla każdego osiedla,
pozostałe środki liczone proporcjonalnie do liczby mieszkańców. Dla osiedla Śródmieście przypadła kwota
270 980,00zł. Zgłaszanie zadań w osiedlu trwało do 31 stycznia 2019 roku pisemnie na adres siedziby zarządu osiedla
bądź przy pomocy platformy internetowej. Do 15 lutego 2019 roku była  prowadzona weryfikacja zgłoszonych zadań
pod względem formalnym. W terminie do 25 lutego 2019 r. wszystkie dopuszczone do głosowania zadania będą
wywieszone do publicznej wiadomości. Mieszkańcy osiedla Śródmieście będą mogli zagłosować w dniu 6 marca w
siedzibie rady osiedla Śródmieście w godzinach od 16:00 do 20:00 lub elektronicznie od 8 do 31 marca 2019 przy
pomocy platformy internetowej  dostępnej pod adresem www.budzetobywatelski.kedzierzynkozle.pl
Aktualnie, każdej z osób, które składały wnioski, powinno zależeć na dotarciu do mieszkańców i przekonaniu ich do
oddania głosu na zgłoszone przez siebie zadanie.

II. STAN  POWIETRZA W MIEŚCIE KĘDZIERZYN-KOŹLE.
1. Prezydent Miasta poinformowała, że Gmina Kędzierzyn-Koźle podejmuje próby walki ze smogiem. Jest on i
widoczny i wyczuwalny, a emitują go aż w 50%  uwalniane pyły, pochodzące z palenisk domowych w których pali się
węglem gorszej jakości lub  śmieciami. Kolejne dane wskazują, że na zły stan powietrza ma wpływ transport - 12%;
przemysł – 12%; rolnictwo – 10-11%. Gmina podjęła działania wspomagające wszystkich, którzy przechodzą na
ogrzewanie ekologiczne, zwracając do 50%  koszt zakupu pieca, nie więcej jednak niż 5 tys. złotych. W latach 2015-
2016 mieszkańcy złożyli 80 wniosków na dofinansowanie do wymiany pieca, ale już w roku 2018 Urząd wydał na ten
cel 900 tys. złotych. Już teraz, na początku 2019 roku Gmina wydała 400 tys. złotych, a kolejne 200 tysięcy
dofinansowania jest w złożonych przez mieszkańców wnioskach. Jest to sygnał, że rośnie świadomość społeczna. Straż
Miejska podejmuje czynności kontrolne, sprawdzając domowe paleniska. Są nakładane mandaty, a także wnioski o
ukaranie kierowane do sądu. Wszystkie wdrażane przez Gminę działania proekologiczne pozwalają, po analizie
poziomu zanieczyszczenia powietrza stwierdzić, iż jakość powietrza w Kędzierzynie- Koźlu poprawiła się. Gmina
umieściła w osiedlach 26 pyłomierzy do badania stanu powietrza.
2. W Kędzierzynie-Koźlu, tam gdzie jest sieć ciepłownicza,  do której od dwóch lat można się podłączyć za darmo, na
wniosek właściciela nieruchomości. Tam, gdzie nie ma takich możliwości Gmina Kędzierzyn-Koźle wraz z PGNiG podjęła
wspólne działania na rzecz promowania ogrzewania gazowego. Można się indywidualnie podłączać do sieci gazowej.
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Zainteresowanym, PGNiG bezpłatnie przygotuje projekt w tym modernizację kotłowni i wewnętrznej instalacji
gazowej. Pomoże również napisać, ważny przez rok, odpowiedni wniosek o przyłączenie. Koszt indywidualnego
przyłączenia sieci gazowej, który obecnie wynosi 2222,98 zł. w połowie pokryje Gmina i zrefunduje również   50% nie
więcej jednak niż  5 tys.  do zakupu kotła gazowego.

III. INWESTYCJE I REMONTY NA TERENIE MIASTA, W TYM OSIEDLA ŚRÓDMIEŚCIE.
Prezydent Miasta poinformowała, iż :
1) zakończono remont Al. Jana Pawła II;
2) powiatowa ul. Wojska Polskiego też jest oddana po remoncie;
3) wiosną będą wykonane nasadzenia, w tym na terenie wokół pływalni;
4) z końcem IV-V przy ul. Damrota/Stalmacha będzie oddane wyremontowane targowisko;
5) po 12-tu latach rozmów w tym roku będzie oddane hospicjum, na które otrzymaliśmy dofinansowanie od Marszałka
Województwa w wysokości 4 ml 600 tys. zł.
6) pojawiły się 23 kamery monitoringu; docelowo, zgodnie z projektem będzie ich w Gminie 80;
7) oddano, wraz z dodatkowymi miejscami parkingowymi, powiększony o nowe kwatery cmentarz na os. Kuźniczka;
8) w tym roku będzie oddana poszerzona, wiodąca do cmentarza Al. Spokojna;
9) w ramach powstałego z trzech samorządów konsorcjum, dzięki środkom unijnym wybudowano ścieżki rowerowe:
Gmina Kędzierzyn-Koźle od Miłej do Grunwaldzkiej; Powiat Kędzierzyńsko-Kozielski od mostu Kuźniczka do os. Cisowa;
Gmina Ujazd od Cisowej do Zalesia (będzie realizacja);
10) od 15 stycznia nowa firma prowadzi dalszą inwestycje na basenach Wodne „OKKO”;
11) Koźle Rynek jest w trakcie dużej inwestycji;
12) dzięki dofinansowaniu z Unii Europejskiej będzie robiona mała architektura na plantach kozielskich;
13) udało się w części przeprowadzić remont w zabytkowym parku w Sławięcicach.

IV. ODPOWIEDZI NA ZADANE PRZEZ MIESZKAŃCÓW PYTANIA DOTYCZĄCE FUNKCJONOWANIA MIASTA I OSIEDLA
ŚRÓDMIEŚCIE.
Mieszkańcy osiedla zadali pytania na które Prezydent Miasta udzieliła następujących odpowiedzi:

1. Czy można usłyszeć, jakie Gmina ma zadłużenie?

Prezydent Miasta odpowiedziała, iż kredyt, który miasto zaciągnęło w grudniu 2018 roku nie został w całości pobrany.
Zadłużenie budżetu to 48% przychodu i jest to kwota 110-112 ml złotych.

2. Kto  firmie CARBON dał pozwolenie na prowadzenie działalności tego typu w centrum miasta. Mówimy o ekologii w
mieście, a nikt nie kontroluje firmy, która emituje ogromne ilości pyłu i sadzy. Mamy jej duże ilości w mieszkaniach.
Szkodzi chorym na astmę. Zagraża bezpieczeństwu urządzeń kolejowych. Nic nie pomagają interwencje mieszkańców w
WIOŚ czy Ochronie środowiska w Starostwie w Kędzierzynie-Koźlu. Firma pomimo nakazu pracy w godzinach
porannych i do 15:00 prowadzi cykl ciągły swojej produkcji brykietu, a do jego wytworzenia nie używają właściwych
półproduktów tylko szkodzących zdrowiu zamienników, jak cement i kleje nieprzydatne do kafelek. Straż Miejska nie
przyjeżdża na wezwania mieszkańców. Dlaczego nikt nie sprawdził, dlaczego tę firmę wyrzucili z Rzeszowa, a później z
Krakowa? Czy można zlecić zbadanie opadu pyłów? Większość pyłów unosi się z nieszczelnych hal. W pobliżu firmy jest
las. Kilka razy podjechała tam Straż Pożarna, gdy z kominów firmy leciały iskry. Oczekujemy konkretnych działań. Na
indywidualne próby egzekwowania przez mieszkańców prawa, jesteśmy zastraszeni przez pracowników, w większości
Ukraińców, bądź samego Prezesa. Mieszkańcy czują się zagrożeni i jeśli będzie trzeba wezwą na pomoc telewizję TVP
UWAGA.

Prezydent Miasta Sabina Nowosielska poinformowała, iż tą sprawą zajmuje się Starostwo Powiatu Kędzierzyńsko-
kozielskiego. Starosta prowadzi już postępowanie, dlatego warto poczekać na jakieś rozstrzygnięcia. W między czasie,
po interwencji Komitetu Społecznego, osobiście udała się do firmy i podczas wizji lokalnej uzgodnili z Prezesem, że ten
zainwestuje w urządzenia do czyszczenia, w kurtyny wodne, które obniżą unoszący się czarny pył.  Prezydent zwróciła
uwagę, aby zgłosili do Prokuratury fakt używania do produkcji brykietu substancji szkodliwych dla zdrowia.  Jedyne co



może zrobić to wystosuje pismo do Starosty z pytaniem na jakim etapie jest wszczęta przez nich postępowanie.
Przeprowadzenie kontroli może zlecić Starostwo. Straż Miejska ma uprawnienia tylko do kontroli palenisk domowych,
a nie linii produkcyjnych. Prezydent Miasta zaproponowała, iż w okresie do 6 tygodni umówi spotkanie Komitetu
Społecznego z właścicielami firmy CARBON,  z Wojewódzkim Inspektorem Ochrony Środowiska i ze Starostą Powiatu.
Z uwagi na wskazane przez mieszkańców obawy , można jej na piśmie przedłożyć pytania kierowane do Prezesa.

3. Czy ulice Zaścianek i Kościelna doczekają się remontu?

Prezydent Miasta poinformowała, iż wraz z radą osiedla odbyły się konsultacje w tym temacie. Być może w tym roku
będzie decyzja i remont dojdzie do skutku.

4. Na nowo oddanej ulicy Jana Pawła II od ronda do ZUS zapadają się studzienki. W Kłodnicy studzienki są luźne. Czy
będzie przepust pod wiaduktem?

Prezydent Miasta odpowiedziała, iż na Al. Jana Pawła mamy gwarancję i sprawdzimy jej stan. W tym roku będzie
wykonany projekt techniczny przepustu pod wiaduktem.

5. Prośba o wykonanie, albo skrzyżowania równorzędnego przy ul. Zamkniętej/ Przyjemnej/Parkowej zwalniającego
ruch, albo zmiany ruchu jednokierunkowy.  Warto pomyśleć o ścieżce edukacyjnej dla rowerzystów. Można
zamontować na ścieżkach rowerowych coś takiego jak zliczacze ruchu tzw. fotokomórkę z licznikiem ruchu
rowerowego.

Pani Prezydent przypomniała, że Urząd Miasta przygotował i rozdał w roku ubiegłym ulotki z 10. zasadami jazdy na
rowerze. Zmianę ruchu i oznakowanie będzie zgłoszone do Komisji Ruchu Drogowego przy Starostwie Powiatu
Kędzierzyńsko-Kozielskiego.

6. Czy nie warto wrócić do polewaczek? Ładne chodniki, ładne ulice jednak brud się zbiera. Co miasto robi, aby
zatrzymać młodych, aby chcieli wracać po studiach?

Prezydent Miasta poinformowała o przygotowanych 50. miejscach dla dzieci w żłobku przy ul. Piotra Skargi. Pomimo, iż
nie jest to zadanie własne gminy, żłobek został przygotowany z myślą o młodych mieszkańcach. Aby zatrzymać
młodzież utworzono w Kędzierzynie-Koźlu Wydział Politechniki Opolskiej. Praca jest, brakuje jednak mieszkań.

7. Czy jest projekt techniczny przebudowy ul. Dmowskiego? Brakuje parkingów. Czy ruszy budowa obwodnicy?

Prezydent Miasta odpowiedziała, że nowe parkingi powstaną naprzeciw ul. Harcerskiej 4 ponieważ wszyscy stają na
terenach zielonych. W czwartym kwartale 2018 roku wyłoniono wykonawcę na budowę obwodnicy. Gmina wykona
łącznik do obwodnicy. W tym roku będzie zlecony projekt.

8. Prośba o dostawienie ławek wzdłuż Al. Lisa, natomiast  ul. Wojska polskiego jest bardzo brudna i należałoby ją
czasami posprzątać. Czy można wybudować izbę wytrzeźwień do której będą kierowani kloszardzi? Są złym
wizerunkiem miasta. Miasto pięknieje, jednak brak osób do sprzątania.

Prezydent Miasta poinformowała, że Gmina nie może sprzątać na nie swoim terenie. Wspomniała, iż wielu
mieszkańców w wielu sprawach pisze do niej na adres  e-maila prezydent@kedzierzynkozle.pl,. Każda sprawa
natychmiast jest przekierowana bezpośrednio do właściwej jednostki celem jej załatwienia. Mieszkańcy os.
Śródmieścia mogą również skorzystać z tej formy współpracy.

9. Na Al. Jana Pawła II są ronda i sygnalizacja  świetlna. Cały ruch do i z Azot kieruje się teraz ulicą Karola Miarki. Czy
jest szansa ułożenie na niej spowalniaczy? Czy można na niej zmienić ruch samochodowy na jednokierunkowy?
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Prezydent Miasta poinformowała, że spowalniacze powstają tylko tam, gdzie wszyscy mieszkańcy podpiszą wniosek.
Natomiast w sprawie zmiany organizacji ruchu na wskazanych ulicach napisze pismo do Komisji Ruchu Drogowego
działającej przy Starostwie Powiatu.

10. Prośba o podanie  do publicznej wiadomości informacji dla przedsiębiorców z jakich środków unijnych mogą
skorzystać.

Prezydent Miasta odpowiedziała, że takie punkty informacyjne są w Kędzierzyńsko-Kozielskim Parku Przemysłowym i
Starostwie Powiatu Kędzierzyńsko-Kozielskiego, ale może trzeba umieścić informacje w gazetach.

11. PKP wydziela działki. Wspólnota przy K. Miarki 33 kupi teren w celu zagospodarowania go na parkingi. Jeśli Miasto
wykaże taką wolę, to PKP  odsprzeda teren, na którym będzie można zrobić np. plac zabaw. Wnioskujący nawiąże
kontakt z PKP. Podejmie z nimi temat  działek i poprzez e-mail skontaktuje  ich z Panią Prezydent.

Prezydent Miasta odpowiedziała, że miasto nie stanie do przetargu i nie  kupi ziemi. Aby zainwestować, możemy ją
jedynie przejąć od PKP. Oczywiście, wnioskujący może przekazać PKP jej dane kontaktowe.

12.W roku 2018 była złożona prośba o utwardzenie ul. Aroniowej.

Prezydent Miasta Sabina Nowosielska odpowiedziała, iż zlecony będzie projekt techniczny. W tym roku będzie też
uporządkowane bajorko, o którym mówi mieszkaniec.

13. Czy jest szansa, aby coś zrobić z pustostanem po byłym Braillu?

Prezydent odpowiedziała, że nie ma uprawnień do podejmowania decyzji w zakresie prywatnych terenów. Jedynie
Nadzór Budowlany może nakładać kary na właścicieli.

14.Czy można postawić więcej ławek? Jednak trochę mniej metalowych, bo te nagrzewają się latem.

Prezydent Miasta odpowiedziała, że ławek jest sporo i poustawiane są w niewielkiej odległości od siebie.  Na
metalowych ławkach można usiąść latem. Sprawdziła i nie nagrzewają się.

15. W jaki sposób można skorzystać z monitoringu, aby udowodnić komuś wyrządzoną przez niego szkodę?

Komendant Straży Miejskiej poinstruował, iż najpierw należy szkodę zgłosić na Policję. Następnie do Komendanta
Straży o zabezpieczenie zapisu z dnia …; na ul…; dotyczące zdarzenia… .  Szkodę zgłasza właściciel auta, budynku czy
lokalu.

16. Czy  można trochę utwardzić ul. Zaścianek? Obecnie znowu nie można przejść po niej suchą nogą.

Pani Prezydent przypomniała,  że jesteśmy w trakcie przygotowania projektu technicznego ulicy. Rada Osiedla brała
udział w konsultacjach. Z uwagi na to, że jakiś czas temu była ona utwardzona, sprawdzi jej stan i jeśli będzie taka
potrzeba, to teren zostanie trochę utwardzony.

V. INFORMACJE DODATKOWE.
1. Zaproszony na spotkanie przedstawiciel Policji - dzielnicowy, przestrzegł mieszkańców przed oszustwami
dokonywanymi wobec seniorów i zaapelował o większą czujność.
2. Mieszkańcy prosili dzielnicowego o interwencję, gdyż samochody ciężarowe z naczepami parkują wzdłuż ul. Karola
Miarki na chodnikach. Większość z nich ma włączone silniki a to powoduje wydostawanie się spalin.
Dzielnicowy zasugerował, aby rada osiedla wystosowała w tej sprawie oficjalne pismo do Wydziału Ruchu Drogowego
o zwiększenie kontroli pojazdów parkujących w niedozwolonych miejscach. Pojawi się patrol prewencji lub patrol



ruchu drogowego.  Można też osobiście zgłosić taką sytuację korzystając z aplikacji „Moja Komenda” lub „Krajowa
Mapa Zagrożeń”.
3. Mieszkańcy poinformowali obecnego na spotkaniu dzielnicowego, że policja nie pojawia się na zgłoszoną przez
„Krajową Mapę Zagrożeń”  interwencję, a wyjątkowo niepokojące zachowania dzieją się od ul. Dworcowej do Skarbca i
na terenie pustostanu po byłym Braillu.
Dzielnicowy poinformował, że policja zawsze reaguje na zgłoszenia i należycie wykonuje swoje działania. Jeśli
mieszkańcy uznają, że jest inaczej zawsze mogą to zgłosić Komendantowi.
4. Na uwagę mieszkańców, aby zwiększyć patrole Policji w niedziele handlowe szczególnie przy Ogrodach, dzielnicowy
odpowiedział, że powinni napisać w tej sprawie pismo do Komendanta.
5. Mieszkańcy przypomnieli, aby zająć się tematem i ulicę Karola Miarki zrobić jednokierunkową.

Po przedstawieniu wyżej wymienionych informacji zakończono spotkanie Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle z
mieszkańcami osiedla Śródmieście.

Protokołowała Dorota Tomala


